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ZPRÁVY Z KONCE SVĚTA 
pro stálé i občasné obyvatele Jiříkova, Kněžpole,  
Křížova, Sovince, Těchanova a Valšovského Dolu  

Anketní otázka 

 V podzimním čísle jsme se zaměřili 
na dušičkovou atmosféru a ptali se na počet 
náhrobků s nápisem (tedy jsme nepočítali 
bezejmenné náhrobní kameny), které 
najdeme dohromady na hřbitovech 
v Kněžpoli, Křížově, Těchanově a Sovinci. 
Naši techničtí kolegové se letos údržbě 
hřbitovů intenzívně věnovali a zjistili, 
že náhrobků je celkem 112.  

 Nejbližší tip nám zaslala paní Libuše 
Gallasová z Jiříkova, která odhadovala 
85 náhrobků a stala se tak výherkyní tohoto 
kola. 

 
 Nová anketní otázka nás přenese 
na postupně opravovaný hrad Sovinec a zní: 

Ve kterém roce byla umístěna ocelová 
konstrukce na hradní věž na Sovinci? 

 Vaše tipy můžete odevzdat do 
10.3.2025 osobně na Obecním úřadě 
v Jiříkově, e-mailem na 
starosta@obecjirikov.cz, SMS zprávou na 
číslo 724 180 525 nebo v anketě mobilního 
rozhlasu Munipolis. Svou odpověď označte 
jménem a telefonním číslem. 

 Autor(ka) nejpřesnější odpovědi 
obdrží věcnou cenu. Pokud dorazí více 
stejných odpovědí  (správných nebo 
správné odpovědi nejbližších), o vítězi 
rozhodne los. 

Milí spoluobčané stálí i občasní, 

 ani jsme se nenadáli a už jsou tu zase – ty kouzelné dny, kdy se 
do našich obcí, domovů i  i srdcí vkrádá odlesk světýlek a vůně jehličí. 
Vánoční čas je chvílí, kdy i taková tryskomyš jako já zpomalí, ohlédne se 
za uplynulým rokem a vzpomíná, jaké důvody jsme měli k radosti a co 
stojí za zamyšlení.  

 A že toho nebylo málo! Zvládli jsme vyřešit pár náročných situací, 
pustili se do dlouho očekávaných projektů a v mezičase se na obecních 
akcích posilnili nejen občerstvením, ale i dobrou náladou. Bylo fajn vidět, 
že spousta z vás má odvahu, humor, pochopení, soucit a – což je 
nejdůležitější – chuť se zapojit. Moc vám za to děkuji, jste úžasní! Právě 
v těchto momentech vidím pravou sílu Jiříkova a okolí: naši odolnost, 
snahu jít dál a udělat si to hezké u nás na konci světa. 

 Zároveň si uvědomuji, že dobré sousedské vztahy jsou něco jako 
kouzlo a že o ně musíme pečlivě pečovat. Trocha laskavosti, špetka 
ohleduplnosti a kapka respektu dokážou zázraky – a nejen o Vánocích! 
Úsměv, milé slovo a pomocná ruka může rozjasnit den sousedovi stejně 
jako světýlka na stromečku v Křížově a Jiříkově nebo na sloupech 
v Kněžpoli a Sovinci nám všem. 

 Když už jsme u laskavosti, nezapomínejme být vlídní také 
k přírodě. Jeseníky jsou naše společné dědictví, naše pýcha. I drobnosti, 
jako je třídění odpadu nebo šetrné využívání zdrojů, přispívají k tomu, že 
naše krásná krajina zůstane taková, jakou ji známe. 

 Co se týče nadcházejících svátků, přeji vám všem, aby byly klidné, 
plné radosti a smíchu. Užijte si je s rodinou, přáteli, nebo třeba jen 
v tichém rozjímání u betlémského světla, které si můžete vyzvednout 
na Štědrý den  při tradičním zpívání koled u obecního úřadu. 

 Nový rok ať vám pak přinese zdraví, štěstí a spoustu důvodů 
k úsměvu. A nezapomeňte – ať už se výzvy příštího roku budou zdát 
jakkoliv náročné, s dobrou náladou a hlavně s dobrými sousedy to 
společně určitě zvládneme!  

 Šťastné a veselé Vánoce a vše dobré v roce 2025 vám přeje 

Vaše starostka 

Barbora Šišková 
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Vyhlásili jsme výzvu Říjen bez odpadů, která přinášela 
každý týden tipy, jak třídit a redukovat odpady, recyklovat a 
nebo se rovnou zamýšlet, jestli musíme danou věc opravdu 
koupit. Součástí byly soutěže pro děti i dospělé a také 
oblíbený sousedský bazárek nepotřebných věcí. 
Za organizaci celého měsíce patří velké díky Martině 
Zatloukalové.  

Letošní 6. zasedání zastupitelstva obce bylo svoláno 
především kvůli následkům zářijových povodní 
v Moravskoslezském a Olomouckém kraji. Zastupitelé 
odsouhlasili finanční dar pro katastrofálně postižené obce 
Široká Niva a Kobylá nad Vidnavkou.  Kromě toho schválili 
termín výběrového řízení na nájemce obecních 
lesů,  smlouvu na zhotovení projektové dokumentace 
stezky na hrad Sovinec a také podání žádosti o dotaci na 
opravu soch před kostelem na Sovinci. 

Starostka se zúčastnila webináře na téma Kácení dřevin 
rostoucích mimo les a odnesla si z něj dvě zprávy. Špatná: 
pokud budete potřebovat pokácet strom, čeká nás společně 
více papírování a schvalování bude trvat déle než dosud. 
Dobrá: budeme vše dělat v souladu se zákonem a správně, 
takže si na nás nepřijde žádná kontrola.  

Převzali jsme hotovou Místní energetickou koncepci, která 
byla vypracovaná pro naši obec z dotace MPO. Podařilo se 
zmapovat současný stav energetické spotřeby ve všech 
místních částech a navrhnout další kroky, jak společně 
energii ušetřit, a to nejen na obecních budovách. Zároveň 
víme, že to bude běh na dlouhou trať.  

Drakiáda na fotbalovém hřišti v Jiříkově přilákala desítky 
dětí s rodiči a hlavně přiletěli nádherní draci všech barev a 
velikostí, kteří se tentokrát díky skvělému počasí vznášeli 
opravdu vysoko. K dobré náladě přispěla také zábavná dračí 
stezka plná soutěží o ceny i společné opékání špekáčků.  

Oblíbený Sousedský bazárek zaplnil kulturní dům 
oblečením pro každou věkovou kategorii, obuví, 
taškami,  domácími potřebami nebo hračkami - prostě 
věcmi, kterých se někdo potřebuje zbavit a někomu jinému 
ještě mohou přinést užitek. Společné hodnocení módních 
kreací či bitvy o ten nejlepší hrneček po babičce zpříjemnily 
neděli mnohým z vás. A tentokrát to byl dvojnásobně dobrý 
pocit, protože oblečení, které si nikdo nevzal, jsme následně 
poslali do sbírky Broumovské diakonie, kde je dále 
rozdají,  případně zpracují.  

I za naší účasti se konal seminář obcí Rýmařovska, týkající 
se komunitní energetiky.  Poznatky ohledně sdílení energií, 
dotačních titulů a dalších detailů nám pomohou 
při plánování a plnění obecní energetické koncepce.  

Co významného se u nás stalo od poloviny července? 
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Po půl roce jsme prošli opět auditem hospodaření, který 
u nás jako obvykle provedli auditoři Moravskoslezského 
kraje. Máme radost, že naše úsilí bylo korunováno 
úspěchem v podobě výroku bez závad a připomínek.  

Mladí fotbalisté FC KOLOS uspořádali v kulturním domě 
v Jiříkově tradiční Dýniádu plnou zábavy, her, strašidelných 
soutěží a pečlivého vyřezávání, které se zúčastnily desítky 
dětí. Jako bonus rozsvítili svými výrobky celé okolí.   

Zaměstnanci obecního úřadu byli důkladně proškoleni 
z první pomoci, požární ochrany a bezpečnosti práce. 
Seznámili se s nejnovějšími poznatky a postupy (třeba, že 
dýchání z úst do úst se už až na výjimky nedoporučuje) a 
vše si vyzkoušeli doslova na vlastní kůži.  

7. zasedání zastupitelstva obce  v tomto roce  probíhalo 
v duchu výsledků výběrových řízení, práce na plánovaných 
investicích a také plánů pro rok 2025. Zastupitelé schválili 
kromě jiného dodavatele dětského hřiště s parkovou 
úpravou, které vznikne za obecním úřadem v Jiříkově 
v průběhu příštího roku. Vybrali nového nájemce obecních 
lesů,  rozhodli o prodeji dvou obecních pozemků a stanovili 
plán investic pro rok 2025.  Místní energetická koncepce, 
na kterou jsme dostali dotaci z MPO, byla rovněž 
odsouhlasena, a to včetně akčního plánu, kterým obec do 
budoucna vstoupí do komunitní energetiky.  

K velké lítosti všech se ukázalo, že nádherný stříbrný smrk 
u parkoviště v Křížově je nenávratně zničen působením 
kůrovce a museli jsme ho nechat pokácet spolu s dalšími 
4 smrčky poblíž. Doufali jsme, že ho letos ještě aspoň 
naposledy  před Vánocemi ozdobíme a rozsvítíme, 
ale  bohužel schnul tak rychle, že na něm nezbylo téměř 
žádné jehličí. Ale už máme plán na jaro, kdy na místě 
necháme vysadit kavkazské jedle a také ibišky a motýlí 
keře, aby se tento obecní prostor opět zaplnil zelení a 
barvami.  

Zareagovali jsme na vypsaný dotační program 
Moravskoslezského kraje týkající se obnovy kulturních 
památek. Podali jsme žádost o spolufinancování projektu 
Obnovy kříže a sochy sv. Jana Nepomuckého před 
kostelem sv. Augustina na Sovinci, které jsou v majetku 
obce a stále více podléhají zubu času. Restaurátorský 
záměr předpokládá celkovou renovaci obou soch, doplnění 
chybějících prvků, stavbu nových základů  a další nákladné 
práce, které by měly všechny proběhnout v roce 2025.  

Obecní úřad navštívili pracovníci Katastrální úřadu, aby nás 
seznámili s plánem revize katastru nemovitostí v Jiříkově 
a Těchanově. Od jara příštího roku se budou porovnávat 
katastrální mapy s ortofotomapou a následnou pochůzkou 
v terénu se zjistí skutečný stav, který se porovná se stavem 
evidovaným. Pokud bude objeven rozpor, vlastníci budou 
vyzváni k nápravě, přičemž cílem je vlastníky minimálně 
zatěžovat.  
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Zcela zaplněný Kulturní dům v Jiříkově  se znovu znovu 
připojil k více než 150 místům po celé republice, kde se 
koná letošní filmová přehlídka Snow Film Fest. Návštěvníci 
z blízkého i dalekého okolí sledovali dechberoucí 
dobrodružství, neuvěřitelné výkony a neskutečné zimní 
scenérie zachycené v nejlepších krátkých filmech z celého 
světa o zimních sportech, adrenalinu a krásách přírody. 
Opět se ukázalo, že i do tak malé obce jako je Jiříkov si lidé 
najdou cestu, pokud jim nabídneme dostatečně zajímavý 
program. 

Ať se nám to líbí nebo ne, budoucnost patří umělé 
inteligenci neboli AI. Proto jsme se nechali na obecním 
úřadě proškolit z nástrojů AI, které mohou pomoci 
s administrativou ve veřejné správě, při zpracování 
rutinních úkolů nebo při plánování. Školení AI pro obce 
organizovala Místní akční skupina Rýmařovsko a náklady 
byly plně hrazeny z dotací.  

Ani nutné kácení vánočního smrku v Křížově nás 
nezastavilo, nainstalovali a ozdobili jsme jeden ze smrčků z 
obecních lesů a společně jsme jej rozsvítili. Sešlo se 
opravdu hodně sousedů z Křížova, ale i z ostatních místních 
částí, mnozí přinesli něco dobrého na zub, popřáli si 
u punče klidný advent a strávili společně hezký čas.  

Rozsvěcení stromečku v Jiříkově přilákalo velké množství 
přihlížejících, napočítali jsme jich přes 100! Mohutnému 
odpočítávání předcházelo vyhlašování soutěží - dospělé 
fotografické a dětské výtvarné o nejkrásnější ozdobu 
(ozdoby děti pak zavěsily přímo na stromeček). Opět 
nechyběl punč a drobné občerstvení, někteří z vás si na 
následné afterparty vyzkoušeli i společné zpívání, 
ke kterému všechny zveme na Štědrý den. Gratulujeme 
všem vítězům soutěží a děkujeme organizátorům 
i návštěvníkům za báječnou atmosféru!  

Protože ne ve všech místních částech máme vhodný 
stromeček k ozdobení, rozhodli jsme podél hlavní cesty na 
Sovinci a v Kněžpoli instalovat světelné dekorace jako 
příspěvek k vánoční náladě. A ne, nezapomněli jsme na 
Těchanov! Musíme jen počkat do příštího roku na přípojku 
elektřiny a pak rozsvítíme autobusovou zastávku i 
s přilehlým parčíkem.  

Mikuláš se svou družinou a knihou hříchů už tradičně 
zavítal mezi naše děti do kulturního domu na oblíbenou 
nadílku. Ukázalo se, že všechny děti byly hodné, a ani ty, 
které snad náhodou během roku zazlobily, čert neodnesl, 
už proto že se za ně přimlouval líbezný anděl. Děkujeme 
všem za skvělou organizaci a za hojnou účast!  
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Tvorba vánočních ozdob—knihovna 
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 Zní vám slovo údržba trochu nudně?  A profese údržbáře nevypadá jako povolání snů? Možná na první pohled, 
ale ve  skutečnosti je to naprosto zásadní věc, bez které se neobejdete ani doma, natož při správě obecního majetku.  

 Pod údržbu totiž patří všechny ty absolutně nezbytné činnosti jako je sekání trávy, prořezávání stromů a péče 
o zeleň všeobecně, starost o budovy a jejich zařízení, drobné i větší opravy všeho možného- od kapajícího kohoutku 
v kulturním domě přes výtluky na místní komunikaci až po zařízení vodárny. K tomu přidejme odpadové hospodářství, 
správu obecního vodovodu, úklid veřejných prostranství včetně příkopů, autobusových zastávek či hřbitovů a spoustu 
dalších akutních i dlouhodobých úkolů, a to všechno v 6 místních částech, a je nám jasné, že jde o neobyčejně 
důležitou práci, která musí probíhat pečlivě, důkladně a po celý rok.  

 
 U nás v Jiříkově máme velké štěstí, že se můžeme spolehnout na “rychlou rotu” pod vedením Roberta Marečka, 
kterou tvoří dlouhodobá opora Vojtěch Ilkiw doplněný o sezónního pracovníka veřejně prospěšných prací (letos to byl 
Jaromír Urbánek). Díky neúnavné práci těchto tří kolegů prokoukla mnohá zanedbaná zákoutí, byla odvrácena některá 
hrozící rizika a hlavně jsme se mohli pustit do dlouho odkládaných akcí. Patří jim za to obrovské poděkování! 

 
 A abych neděkovala jen já, ráda ocituji e-mail, který mi nedávno dorazil: 

 “Dobrý den paní starostko, v Těchanově na hřbitově má manžel pochovány prarodiče a jsou tam v urně uloženy 
ostatky jeho mámy a otčíma. Chtěli bychom vám poděkovat, že jste zajistila odstranění náletových dřevin a zhotovení 
vstupní branky na hřbitov. Moc si toho vážíme. Ještě jednou velký dík. 

Jaroslav a Marie Lachnitovi, Rýmařov” 

 S velkou radostí jsem zprávu tlumočila svým kolegům, kteří se na údržbě hřbitovů v Těchanově, Křížově i 
na Sovinci opravdu nadřeli a už mají plány na další vylepšení. Je skvělé vidět, že jejich práce nese výsledky, které naši 
občané či návštěvníci obce ocení. 

 Na závěr bych chtěla zmínit péči naší rychlé roty o odpadové hospodářství, zejména o sběrný dvůr v Jiříkově. 
Přestože to není jednoduché, daří se jim udržovat pořádek a čistotu, pomáhají vám při třídění odpadů, které do dvora 
odvážíte, a i díky jejich úsilí se nám společně podařilo téměř o polovinu snížit náklady na odvoz velkoobjemového 
odpadu. Věřím, že proto pochopíte omezení provozu sběrného dvoru teď v zimě, kdy je v sobotu možné přivážet 
odpad do uzamykatelné části dvora jen po dohodě, ve středu zůstává otevřeno od 14:30 do 16:30. 
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 Velmi si vážíme seniorů v naší obci, snažíme se reagovat na jejich náměty a potřeby a uvědomujeme si, že se 
občas mohou dostat  do situace, ve které potřebují pomoc a podporu. Na tomto místě bychom rádi zmínili dvě 
aktivity: 

 Zapojili jsme se do projektu Moravskoslezského kraje nazvaného IN.F.Obálka (Informace jako forma ochrany) 
zaměřeného na podporu bezpečí seniorů. 

 Smyslem je informování složek integrovaného záchranného systému o stavu pacienta, u kterého zasahují. 
Přítomnost IN.F.Obálky poznají podle magnetky, či nálepky na vnitřní straně vchodových dveří nebo dveří lednice. 

Co přesně IN.F.Obálka je? 

• IN.F.Obálka (= Informace jako Forma ochrany) je plastová obálka, která obsahuje informační leták s pokyny 
k vyplnění, formulář k vyplnění, propisku, magnetu nebo samolepku (s nápisem: Zde je IN.F.Obálka, 
s telefonními čísly na složky záchranného systému). 

• IN.F.Obálka slouží složkám záchranného systému k získání údajů o zdravotním stavu, užívaných lécích a 
kontaktech na příbuzné či blízké v případě, že se senior v domácnosti ocitne v nebezpečí či ohrožení života. 

• Stačí vyplnit formulář s požadovanými údaji a vložit jej zpět do plastové obálky a umístit do lednice, nejlépe 
do vnitřní přihrádky dveří. Samolepkou nebo magnetkou pak označíte dveře lednice nebo dveře z vnitřní strany 
bytu a zasahující záchranné složky tak budou rychle a efektivně informovány. 

 Pokud máte o IN.F.Obálku zájem, 
můžete si ji bezplatně vyzvednout 
na obecním úřadě v Jiříkově, případně 
zatelefonovat na 724 180 525 a obálku vám 
dovezeme domů. 

 Dalším tématem je kyberbezpečnost. 
Možná jste zaznamenali varování před 
podvodníky, kteří se vás snaží pomocí 
telefonátů, SMS nebo e-mailů připravit 
o peníze, přesvědčit vás k nevýhodné změně 
dodavatele, nebo vás prostě jen obtěžují 
nevyžádanými nabídkami? A přesto jste 
znejistěli, když vám se volající představí jako 
váš bankéř nebo jako policie a chce po vás 
nějakou rychlou akci? Je to úplně normální, 
podvodníci vědí, jak pracovat s emocemi a 
jak vás dostat pod tlak. Rada je jediná. Buďte 
opatrní a před každým rozhodnutím si 
vyžádejte čas na rozmyšlenou. Proberte 
situaci s někým, komu důvěřujete, zkuste si 
informace ověřit z více zdrojů a prostě 
neriskujte.  

 My na obecním úřadě jsme 
samozřejmě také připraveni vám kdykoliv 
pomoci a navíc pro vás můžeme zorganizovat 
bezplatné přednášky na téma 
kyberbezpečnosti. Pokud byste o něco 
takového měli zájem, klidně se na nás 
obraťte.  
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Co se bude dít : Projekty, dotace, investice aneb co nás čeká v roce 2025  

 Na předposledním zasedání v tomto roce se zastupitelé dohodli na plánu investic pro rok 2025 v celkové výši 
přes 14 mil. Kč. Je to na naše poměry úctyhodná částka, kterou tvoří hned několik významných projektů. 

 Tím největším je samozřejmě přestavba bývalé jiříkovské školy na Společenský dům. Už jsme vás informovali 
o předběžně přislíbené dotaci na energetické úspory z Operačního programu Životní prostředí. Protože chceme 
v budově zřídit dětskou skupinu, pokusíme se zabojovat i o tento dotační titul, přestože podmínky jsou náročné a 
časový rámec šibeniční. Spodní patro bude patřit sportovním aktivitám, proto uvažujeme o podpoře z Národní 
sportovní agentury, ideálně prostřednictvím FC KOLOS. Úpravy okolí budovy bychom pak chtěli pokrýt z dotace 
pro MAS Rýmařovsko. Pokud vše vyjde podle představ, mohli bychom v průběhu podzimu znát dodavatele stavby a 
zahájit stavební práce.  

 Finančně méně náročný, ale 
také důležitý je projekt výstavby 
dětského hřiště s parkovou úpravou 
mezi obecním úřadem a knihovnou v 
Jiříkově. Konečně se nám podařilo 
vysoutěžit dodavatelskou firmu, 
která  provede terénní úpravy, vysadí 
stromy, keře a květiny a instaluje 
jednotlivé herní prvky. Práce budou 
zahájeny  na jaře hned, jakmile to 
počasí umožní, a hotovo bychom 
chtěli mít do letních prázdnin. 

 Na Sovinci máme hned pět 
projektů, které bychom měli v příštím 
roce zvládnout! Bude to náročné a už 
teď prosíme všechny obyvatele 
Sovince o trpělivost, odměnou vám 
bude hezčí a bezpečnější okolí.  

 Už jsme vás informovali o bezpečné stezce z horní odstavné plochy na hrad. Pojí se s tím i další “dopravní” akce. 
Chceme nechat vypracovat projektovou dokumentaci na vybudování horního parkoviště a také rekonstruovat místní 
komunikaci na náměstí před hradem, která je přímým vyústěním plánované bezpečné stezky. Všechny tyto investice 
jsou úzce spojeny s hradem a jeho návštěvností, počítáme proto s vydatnou pomocí Moravskoslezského kraje coby 
vlastníka této významné kulturní památky.  

 Ještě letos jsme podali žádost 
o dotaci na restaurování kamenného 
kříže a sochy sv. Jana Nepomuckého 
před kostelem na Sovinci, o kterých 
zevrubně píše náš kronikář 
v historickém okénku. Poslední větší 
sovineckou akcí pak bude oprava zídky 
kolem autobusové zastávky a 
parkoviště, včetně nového zábradlí.   

 V Křížově se chystáme 
pokračovat v opravách zdejšího 

malebného hřbitova. Kromě toho zkultivujeme parčík za autobusovou zastávkou tak, aby nabízel klidné místo např. 
pro hry dětí. Zahájíme také práce na architektonické studii pro rekonstrukci kaple sv. Františka Xaverského, ve které 
bychom si přáli zachovat kulturní využití.  

 Nezapomínáme ani na Těchanov, kde jak víte připravujeme napojení autobusové zastávky na elektřinu a s tím 
spojenou rekultivaci okolního parčíku. Samozřejmě budeme pokračovat ve zvelebování místního hřbitova, což platí 
i pro Kněžpoli.  

 A na závěr aktivita, která se týká úplně všech našich místních částí, a to plánování energetických úspor ať už 
postupnou výměnou osvětlení, instalací FVE na obecní budovy či vybudování základů komunitní energetiky.  
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 Byrokracie nebaví snad nikoho, ale my pro vás máme pro dobrou zprávu! Vlastně více dobrých zpráv! 

 Tou první je skutečnost, že pro příští rok 2025 zůstávají v Jiříkově všechny místní poplatky ve stejné výši a 
za stejných podmínek jako letos. Pokud budete chtít platit za popelnice, psy nebo pronájem pozemků osobně u nás 
na úřadě, nemusíte mít hotovost, přijímáme i platební karty. Samozřejmě máte možnost platit převodem z účtu - buď 
už máte přidělený variabilní symbol, který používejte i nadále, nebo si o variabilní symbol požádejte a my vám ho 
sdělíme. A stejně jako letos plaťte prosím až po 1. únoru 2025!  V lednu totiž musíme nastavit počítačové systémy, 
udělat uzávěrky, inventury a další administrativu. 

 Druhou dobrou zprávou je možnost použít při prokázání totožnosti 
na našem úřadě eDoklady, tedy aplikaci, která v zabezpečené formě obsahuje 
občanský průkaz jako praktickou alternativu všem, kteří nechtějí myslet na to, že 
u sebe musí mít klasické plastové kartičky. Postup je snadný - jednoduše u nás 
načtete QR kód pomocí své aplikace eDoklady a nám se zobrazí vaše údaje 
z občanského průkazu. Pokud aplikaci eDoklady ještě nemáte a o této moderní 
formě prokazování totožnosti uvažujete, můžete si ji zdarma stáhnout do svého 
mobilního telefonu v Google Play i App Store. Přihlásit se do ní je možné hned 
několika způsoby, například mobilním klíčem k eGovernmentu nebo pomocí 
bankovní identity. Další informace a detaily najdete na webu https://
edoklady.gov.cz. 

 Třetí pozitivní je připomínka, že jsme váš CzechPoint neboli kontaktní místo 
veřejné správy.   Můžete si u nás v úředních hodinách ověřit podpisy i kopie 
dokumentů, získat výpis z rejstříku trestů, případně nás požádat o další služby. 

 A čtvrtá dobrá zpráva se týká termínů vývozu popelnic - pokračujeme 
v zajetém systému vyvážení směsného komunálního odpadu každou sudou středu, 
takže aspoň tady si nemusíme zvykat na novoty. Zároveň pro vás od března opět 
otevřeme i v sobotu uzamykatelnou část sběrného dvora, kam můžete odkládat 
dřevo, pneumatiky, velkoobjemový a také nebezpečný odpad. 

Termíny vývozu 
komunálního odpadu 

v roce 2025 

8.1. 

22.1. 

5.2. 

19.2. 

5.3. 

19.3. 

2.4. 

16.4. 

30.4. 

14.5. 

28.5. 

11.6. 

25.6. 

9.7. 

23.7. 

6.8. 

20.8. 

3.9. 

17.9. 

1.10. 

15.10. 

29.10. 

12.11. 

26.11. 

10.12. 

24.12. 

https://edoklady.gov.cz/
https://edoklady.gov.cz/
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 Možná jste si všimli, že Jiříkov se pomaličku stává místem, kam se sjíždějí fanoušci filmů, přednášek i zábavy 
nejen z řad našich občanů, ale i návštěvníků ze širokého okolí. I v prvním čtvrtletí roku 2025 budeme pokračovat 
v pestré nabídce akcí, ze které si - doufejme - vybere každý. 

 Hned první lednovou sobotu se můžete opět setkat s koledníky v kostýmech tří králů, kteří  vám přijdou popřát 
vše dobré v novém roce a poprosit o příspěvek pro Charitu sv. Martina. Tříkrálová sbírka se u nás bude konat potřetí 
za sebou a doufáme, že překonáme loňský skvělý výsledek!  

 Kulturní dům v Jiříkově přivítá v sobotu 25. ledna našeho oblíbeného historika a skvělého vypravěče 
PhDr. Tomáše Niesnera s přednáškou o historii sovineckého panství se zaměřením na dění v Jiříkově a jeho místních 
částech. Přednášku jste si vysloveně vyžádali po předchozích povídáních o historii Sovinecka a Řádu německých rytířů 
a věříme, že vás opět nadchne. 

 Možná si pamatujete na srpnové promítání nejnovějšího dokumentu o prof. Jindřichu Štreitovi, kdy diváci 
doslova přetékali okny našeho kulturního domu ven. Domluvili jsme proto na sobotu 1. února ještě jednu projekci této 
verze vytvořené speciálně pro Jiříkov a věříme, že se na film  “Mozaika - pestrý svět Jindřicha Štreita”  dostanou 
všichni zájemci. 

 Magické datum 22. 2. bude patřit opět Masopustu, jehož minulý první ročník přilákal přes sto návštěvníků. 
Můžete se opět těšit na průvod Jiříkovem v maskách a za doprovodu živé kapely i jezdců na koních, soutěže pro děti a 
dospělé, zabijačkové speciality, nebo pohřbívání basy.  

 Březen je sice ještě poměrně vzdálený, ale už teď víme, že 28.3. uspořádáme v knihovně další Noc 
s Andersenem  s oblíbenou přespávačkou pro děti do 13 let.  

 A rovněž na březen chystáme další speciální a opravdu mimořádnou filmovou akci - po delší odmlce nás přijede 
navštívit režisér Bohdan Sláma a doslova na místě činu s námi zavzpomíná na natáčení Divokých včel. O termínu 
konání budeme informovat začátkem února. 
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Okénko do minulosti: Jiří Antonín Heinz 

 V dnešním historickém okénku se podíváme kousek hlouběji do minulosti, a to do 1.poloviny 18. století. 

 Všichni asi znáte sochy před kostelem sv. Augustina 
na Sovinci. Jedná se o kamenný kříž s Ježíšem Kristem a sochu 
sv.Jana Nepomuckého. Není to tak dávno, co jsme zjistili, že 
sochy před kostelem jsou obecním majetkem a nepatří tak 
ke kostelu, jak se většina lidí po celá léta domnívala. Je pěkné 
vlastnit takové historicky významné skvosty, ale nese to s sebou 
i povinnost se o tyto památky postarat. 

 Při hlubším pátrání jsme zjistili autora sochy sv. Jana 
Nepomuckého. Bylo to velké překvapení, protože jeho jméno  je 
vytesáno pod spoustou barokních soch na Moravě a patřil mezi 
naše nejvýznamnější sochaře té doby - Jiří Antonín Heinz. 

 Jiří Antonín Heinz se narodil dne 24. 3. 1698 do rodiny 
vojáka Galla Hainze a jeho ženy Kateřiny ve Svitavách. O tom, jak 
prožil svá dětská léta a období dospívání, máme jen velmi málo 
informací. S jistotou však víme, že elementárním technickým 
dovednostem, nezbytným pro povolání budoucího řezbáře a 
sochaře, se mu dostalo v dílně Jana Sturmera (1675–1729). Se 
zahraničními vlivy a pozdně barokními dobovými trendy zřejmě 
přišel do styku během tovaryšské cesty do jižního Německa a 
Dolních Rakous. Ohromný dopad na formování jeho umělecké 
osobnosti na něj s největší pravděpodobností mělo školení 
u věhlasného Matyáše Bernarda Brauna (1684–1738). Patrný je 

také vliv drážďanského sochaře Balthasara Permosera (1651–1732).  

 Dobové zprávy hovoří o umělcově komplikované osobnosti a vznětlivé povaze, což by mohlo vysvětlovat nižší 
počet zakázek, které k němu přicházely. Zcela určitě se na jeho postoji k životu negativním způsobem podepsaly také 
osobní tragédie, kdy se musel vyrovnat se smrtí všech svých tří manželek i potomků. I přes svůj bouřlivý charakter 
zakončil svou životní pouť v dominikánském klášteře ve Znojmě, 
kam roku 1753 vstoupil a o dva roky později se stal dokonce 
laickým bratřím. Posledních šest let svého života se tedy věnoval 
právě vzniku sochařských prací pro znojemský klášterní kostel. 
Zde Heinz snad nakonec dosáhl ve své prudké povaze zmírnění a 
smíření s Bohem, o čemž může svědčit také fakt, že si jej 
dominikáni velmi považovali a jeho ostatky s úctou uložili 
v kryptě kostela. 

 Jiří Antonín Heinz je autorem řady soch převážně s církevní 
tematikou, jedná se hlavně o sochy světců. Jeho raná sochařská 
tvorba je doložena především v Uničově, na Hradisku a 
na Sv. Kopečku u Olomouce, dále v Prostějově, Sovinci a 
v Lipňanech. Nejstarším dochovaným dílem je socha sv. Josefa 
s Ježíškem z r. 1721, která se nachází na průčelí františkánského 
kostela v Moravské Třebové. 

 Vzhledem k nízkému počtu spolupracovníků, který čítala 
Heinzova dílna, se lze domnívat, že většina děl vznikla skutečně 
pod jeho rukama. Nicméně pravděpodobně z téhož důvodu 
nemohl Heinz přijímat větší a náročnější zakázky, jelikož by je 
nebyl schopen časově zvládnout. Díky signaturám, které většina 
jeho kamenosochařských výtvorů nese, dnes nemáme potíže 
s připisováním autorství. 
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 Doslova mistrovské dílo v Heinzově tvorbě představuje sousoší Oplakávání, jež bylo určeno pro interiér Svatých 
schodů na Svatém Kopečku. Zde je zjevná především citová angažovanost a autentičnost niterního prožitku. O 
Heinzově genialitě svědčí i řešení kompletního vybavení pohřební kaple pro velkolosinský kostel. V témže městě také 
realizoval světské motivy delfínů či dětských figur pro zámeckou zahradu. Vedle množství děl pro střední a severní 
Moravu se Heinz zabýval monumentálním Mariánským sloupem v Uničově, o němž nás zpravuje smlouva z roku 1735, 
dle níž je patrno, že zde spolupracoval se Severinem Tischlerem a jeho pomocníkem Ignácem Winklerem. Majestátní 
sloup je završen sochou Madony z roku 1743. Rozpohybované pojetím a těžkost drapérií jsou rysy typické pro 
Heinzovo pojetí, které jsou zde patrny na figurách sv. Josefa, Floriána, Jiřího či Judy Tadeáše. 

 Ani po jeho přesídlení do Znojma, kde strávil více jak čtvrtinu svého uměleckého života,  se z Heinzovy tvorby 
nevytrácí osobitost a originalita. Znojemský region obohatil o nespočet venkovních kamenných soch, podílel se na 
výzdobách farních a klášterních kostelů ve městě i mimo něj. Roku 1755 se Heinz rozhodl po smrti své manželky Jany 
Alžběty (†1752) vstoupit do dominikánského řádu sídlícího v kostele sv. Kříže.  Řeholní sliby složil na Štědrý den r. 
1755 a přijal jméno Klaudius, pod kterým vystupoval po čtyři roky až do své smrti - zemřel ve věku jedenašedesáti let 
dne 22. 5. 1759. Místo jeho posledního odpočinku bychom našli v kryptě pod hlavním oltářem kostela sv. Kříže ve 
Znojmě. 

 Jiří Antonín Heinz je  jedním z našich nejlepších sochařů a já jsem hrdý na to, že jedno z jeho děl je majetkem 
naší obce. Zároveň jsem moc rád, že jsme se v zastupitelstvu rozhodli, že sochy před kostelem na Sovinci zachráníme. 
V příštím roce tedy počítáme s opravou jak kříže s Kristem, tak sochy sv.Jana Nepomuckého, aby byly i nadále 
dominantou náměstíčka na Sovinci a také aby i po nás zůstalo něco pěkného a užitečného. 

Tomáš Holíček, kronikář 
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Přejeme krásný vánoční čas fotbalovým nadšencům a fanouškům Kolosu 

 Nekonečný kolotoč a rok je opět minulostí. Podzimní část fotbalového ročníku je za námi a musím říci jako 
předseda, že i přes velké problémy s účastí klíčových hráčů v některých zápasech u mě převládá mírná spokojenost. 
Získali jsme celkem 18 bodů a s poměrně velkým odstupem figurujeme na 9.místě odděleni od spodu tabulky soutěže.  

 Náš klub jede pořád dál a díky příslibu našich mladých fotbalových talentů přináší naději do budoucnosti, co se 
týče doplnění kádru vlastními odchovanci. Dle jejich výsledků to vypadá i na vzestup herní úrovně. Žáci hrají opravdu 
skvěle. Několikrát jsem měl možnost je vidět na vlastní oči a musím říct, že výborně reprezentují náš klub i vesnici. 
Obsadili 4.místo s minimální ztrátou 3 bodů a s brutálním skóre 83:15 budou určitě promlouvat do čela soutěže i na 
jaře 2025. Jsme s nimi velmi spokojeni a budeme je i nadále podporovat, co to půjde.  

 Chtěl bych touto cestou moc poděkovat žákovským trenérům Michalovi, Martině Šopíkovým a Vildovi Smékalovi 
za jejich skvělou práci. Též bych rád toto zopakoval i všem zbývajícím ve vedení či našim členům, bez kterých bychom 
nemohli fungovat. Zejména Haně Štefancové, Monice a Jozefovi Michalikovým, Růžence Řezníčkové, Janě a Standovi 
Horákovým, Ireně Hejbalové, Koubimu, Adamovi Chromému, Petru  a Martinovi Michalikovi. Doufám, že jsem na 
nikoho nezapomněl. Prostě každému, kdo nám pomáhá s čímkoliv, patří náš dík. 

 

 Přeji všem krásné prožití vánočních 
svátků a šťastný Nový rok 2025 se spoustou 
fotbalových i jiných úspěchů. Zachovejte 
nám přízeň a rádi vás opět uvidíme na 
fotbale. 

                                                                                                                             
Vladislav Michalik, 

předseda FC KOLOS Jiříkov 
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